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12. september 2022 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvornår fandt Naalakkersuisut ud af, at fødestedet i Region Kujalleq havde alvorlige 

rekrutteringsvanskeligheder? 

 

2. Hvornår besluttede man sig for, at lukke fødestedet i Region Kujalleq? 

a. Hvem tog beslutningen? 

i. Var det en politisk beslutning? 

ii. Var det Regionssygehusets beslutning? 

iii. Var det Sundhedsledelsens beslutning? 

 

3. Hvordan blev Naalakkersuisut orienteret om lukning af fødestedet? 

 

4. Hvad er årsagerne til, at Familie- og Sundhedsudvalget ikke er blevet orienteret om beslutningen 

om lukning af fødestedet? 

 

5. Hvad er årsagerne til, at fagpersonalerne ikke er blevet orienteret om at lukke for fødestedet? 

 

6. Hvordan agter Naalakkersuisut at sikre, at fødestedet i Qaqortoq kan åbne igen? 

 

7. Hvordan agter Naalakkersuisut at sikre, at fødestedet i Aasiaat kan åbne igen? 

 

8. Hvornår vil Naalakkersuisut informere om undersøgelsen, der er igangsat for mere end 1 år siden 

om planerne for at genåbne fødestedet i Aasiaat? 

 

9. Hvad er Naalakkersuisuts vision for svangreomsorgen i Grønland? 

 

10. Kan Naalakkersuisut redegøre for tolkesituationen i Sundhedsvæsenet? 

a. Hvor mange er ansat som månedslønnede? 

b. Hvor mange er ansat som timelønnede? 

c. Hvor mange har en uddannelse indenfor tolkning, og hvor mange er ufaglærte? 

d. Kan Naalakkersuisut oplyse om man oplever et stigende behov for tolkning i 

Sundhedsvæsenet i forhold til: 

i. For to år siden? 

ii. For fem år siden? 

iii. For ti år siden? 
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11. Hvad er Naalakkersuisuts estimat for forøgelsen af vikarbureau-udgifter i år i relation til den 

massive rekrutteringsvanskelighed på hele sundhedsområdet? 

 

12. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraterne) 

 

Begrundelse 
Inatsisartuts respektive udvalg har bl.a. til opgave at føre tilsyn med om den udøvende magt herunder 
Naalakkersuisut overholder de vedtagne Inatsisartut-love. Derfor er det altafgørende for Inatsisartut-
medlemmerne at blive orienteret og selv være opsøgende i forhold til at sikre borgernes sikkerhed i 
henhold til eksisterende love.  
 
Jeg mener, at der er brug for åbenhed og gennemsigtighed i forhold til situationens udvikling, der i sidste 
ende også kan være med til at skabe forståelse og tryghed for borgerne og ikke mindst medarbejderne i 
sundhedsvæsenet, der hver eneste dag løser en vigtig samfundsopgave.  
 
Det har været påfaldende, at lukningen af fødestedet er sket så pludseligt og med baggrund i de selvsamme 
argumenter som dengang, da Aasiaat blev lukket som et fødested. Hvis Naalakkersuisut forventer, at der 
inden årets udgang kan åbnes op for fødestedet igen i Kujalleq, begriber jeg ikke, at det skal gøres så 
besværligt for regionen i Aasiaat. Det ser ganske enkelt ud som en åbenlys forskelsprioritering og 
forskelsbehandling.  
 
DIS (Dronning Ingrids Sundhedscenter) mangler aktuelt mange sundhedsprofessionelle, og flere gange har 
der været opslag på deres side i de sociale medier, at de har haft udfordringer med at skaffe tolke, hvorfor 
det kun har været muligt at blive betjent på dansk.  
I en tid, hvor fokus er at skaffe udenlandske sundhedsfaglige medarbejdere kan vi ikke undgå at skulle 
forholde os til hele tolkesituationen; derfor er der brug for data for at arbejde videre med konkrete 
løsningsmodeller, der skal sikre befolkningens ligelige adgang til sundhedsbetjening, uanset sproglige 
præferencer.  
 
Dernæst er fødselstallet alarmerende nedadgående. Grønland har brug for en større arbejdsstyrke, hvis vi 
skal sikre fremtidens velfærd; derfor nytter det ikke at Naalakkersuisut gør det vanskeligere for gravide og 
fødende at få børn i deres respektive hjemkommuner.  
 
Som folkevalgte har vi alle en forpligtigelse til at sikre at der udfærdiges love, der er i tråd med behov fra 
virkeligheden. Det giver alt andet lige grobund for debat og reformer, og det tvinger de folkevalgte til at 
forholde sig til alvoren i, at borgernes adgang til sundhedsbetjeningen begrænses udenom Inatsisartut-love 
og dertilhørende bekendtgørelser. 
 

Jeg ønsker svar på mine spørgsmål i løbet af 10 arbejdsdage. 


